ΝΕΟΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ                                                                        Β΄ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ
ΕΝΟΤΗΤΑ 4η
 Α. ΟΙ ΔΙΑΘΕΣΕΙΣ ΤΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ
Οι διαθέσεις είναι τέσσερις: ενεργητική, παθητική, μέση και ουδέτερη. 

 Ενεργητική διάθεση
Το υποκείμενο ενεργεί. 
π.χ. Οι μαθητές του Β1 και του Β2 διαβάζουν πυρετωδώς για τις εξετάσεις. 

Παθητική διάθεση 
Το υποκείμενο παθαίνει κάτι. Δέχεται δηλαδή μια ενέργεια από κάποιον άλλο. 
π.χ. Το πάτωμα βρέχεται από τη βροχή. 
Οι μαθητές επιβραβεύονται από τους καθηγητές τους. 

Μέση διάθεση 
Το υποκείμενο ενεργεί και η ενέργειά του γυρίζει πίσω στο ίδιο. 
π.χ. Η Ειρήνη χτενίζεται.
 Η Κατερίνα βάφεται. 
Η Νικολέττα κοιτάζεται στον καθρέφτη. 

Ουδέτερη διάθεση
Το υποκείμενο ούτε ενεργεί ούτε δέχεται μια ενέργεια. Βρίσκεται απλώς σε μια κατάσταση. 
π.χ. Οι μαθητές του Β1 και του Β3 ουδέποτε κοιμούνται την ώρα του μαθήματος. 
Πεινάτε; Διψάτε; 
Β. ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΑ ΚΑΙ ΑΜΕΤΑΒΑΤΑ ΡΗΜΑΤΑ
Τα μεταβατικά ρήματα φανερώνουν ότι η ενέργεια του υποκειμένου μεταβαίνει ( πηγαίνει) σε άλλο πρόσωπο, ζώο ή πράγμα.
 π.χ. Το παιδί φωνάζει τη μαμά του. (Η ενέργεια του ρήματος «φωνάζει» μεταβαίνει στο αντικείμενο «τη μαμά του».)

Τα αμετάβατα ρήματα φανερώνουν ότι η ενέργεια του υποκειμένου δε μεταβαίνει (δεν πηγαίνει) σε άλλο πρόσωπο, ζώο ή πράγμα. 
π.χ. Το παιδί φωνάζει. (Η ενέργεια του ρήματος «φωνάζει» δε μεταβαίνει πουθενά!)

Γ. ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 
απαντά στην ερώτηση ΠΟΙΟΝ; ΠΟΙΟΥΣ; ΤΙ;

Ο ι   Μ ο ρ φ έ ς  τ ο υ  Α ν τ ι κ ε ι μ έ ν ο υ
Το αντικείμενο μπορεί να είναι:
1. ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΟ:  Ο Γιάννης αγόρασε αυτοκίνητο. 
2. ΑΝΤΩΝΥΜΙΑ: Τον συνάντησα τυχαία. 
3. ΕΠΙΘΕΤΟ: Φοβάμαι τους κακούς! 
4. ΜΕΤΟΧΗ: Βοηθάει τους δυστυχισμένους. 
5. ΠΡΟΤΑΣΗ : Θέλω να γράψω στις εξετάσεις. 
6. ΕΜΠΡΟΘΕΤΟΣ ΠΡΟΣΔΙΟΡΙΣΜΟΣ : Δε μιλάει σε κανέναν. Μοιάζεις με τον αδερφό σου.
 Πτώση αντικειμένου: Αιτιατική, ή Γενική.

ΜΟΝΟΠΤΩΤΑ ΚΑΙ ΔΙΠΤΩΤΑ ΡΗΜΑΤΑ

Μονόπτωτα λέγονται τα ρήματα που δέχονται ως αντικείμενο μία μόνο πτώση. 
α. αιτιατική: π.χ. Ο μαθητής χτύπησε την πόρτα.
β. γενική: π.χ. Μοιάζεις του αδερφού σου.

Δίπτωτα λέγονται τα ρήματα που δέχονται ως αντικείμενο δύο πτώσεις. Από αυτά το ένα λέγεται 
άμεσο και το άλλο έμμεσο. Το έμμεσο δηλώνει συνήθως πρόσωπο.

α. αιτιατική (άμεσο) + γενική (έμμεσο): 
π.χ. Μου δάνεισε ένα βιβλίο.  μου: γενική – έμμεσο / ένα βιβλίο: αιτιατική – άμεσο 

β. αιτιατική + αιτιατική: 
άμεσο είναι συνήθως η αιτιατική που δηλώνει πρόσωπο. 
π.χ. Με ρώτησε κάτι.  με: αιτιατική – άμεσο / κάτι: αιτιατική – έμμεσο
Προσοχή! Κατ’ εξαίρεση η αιτιατική αυτή (που δηλώνει πρόσωπο) είναι έμμεσο αντικείμενο, μόνο αν μπορεί να αντικατασταθεί με εμπρόθετο. 
π.χ. Διδάσκει τους μαθητές ελληνικά. (σ) τους μαθητές: έμμεσο / ελληνικά: άμεσο 
Αν και οι δύο αιτιατικές δηλώνουν πράγμα, τότε έμμεσο είναι εκείνο που μπορεί να αντικατασταθεί με εμπρόθετο αντικείμενο.
π.χ. Έσπειρε το χωράφι λαχανικά. το χωράφι: άμεσο / λαχανικά: έμμεσο (ΜΕ ΛΑΧΑΝΙΚΑ!)
	                                                  Συγκεντρωτικός πίνακας

	 
	άμεσο
	έμμεσο

	μονόπτωτο
	σε γενική
	 
	 
	 

	
	σε αιτιατική
	εξωτερικό
	 
	 

	
	
	εσωτερικό ή σύστοιχο
	 
	 

	
	εμπρόθετο
	 
	 
	 

	δίπτωτο
	γενική-αιτιατική
	 
	αιτιατική
	γενική

	
	αιτιατική-εμπρόθετο
	 
	αιτιατική
	εμπρόθετο

	
	αιτ. προσώπου - αιτ. πράγματος
	 
	πρόσωπο
	πράγμα

	
	αιτ. πράγματος - αιτ. πράγματος
	 
	 
	αυτό που μετατρέπεται σε εμπρόθετο

	
	αιτ. προσώπου - αιτ. προσώπου
	 
	 
	αυτό που μετατρέπεται σε εμπρόθετο


Δ. ΣΥΣΤΟΙΧΟ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Λέγεται το αντικείμενο που έχει την ίδια ή συγγενική ρίζα, δηλαδή  ανήκει στην ίδια οικογένεια με το ρήμα.   π.χ. Κοιμήθηκε τον ύπνο του δικαίου. (Το αντικείμενο «τον ύπνο» έχει την ίδια σημασία με το ρήμα «κοιμήθηκε».)  Έμαθε το μάθημά του. (Το αντικείμενο «το μάθημα» ανήκει στην ίδια οικογένεια με το ρήμα «έμαθε».) Είπε πολλά (εννοείται λόγια)
Ρήματα που παίρνουν σύστοιχο αντικείμενο: ζω, παίζω, γράφω, λέω, σχεδιάζω, τρώω, χιονίζει, χορεύω, ονειρεύομαι, τραγουδώ.
Ε. ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ – ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΣΥΝΤΑΞΗ  
Όταν διατυπώνουµε µια πρόταση µε ρήµα ενεργητικής διάθεσης (Ο Νίκος χτύπησε το Γιώργο) έχουµε ενεργητική σύνταξη και όταν διατυπώνουµε την πρόταση µε ρήµα παθητικής διάθεσης (Ο Γιώργος χτυπήθηκε από το Νίκο) έχουµε παθητική σύνταξη.  

 Στην παθητική σύνταξη, το πρόσωπο ή πράγµα που κάνει την ενέργεια (από το οποίο παθαίνει κάτι το υποκείµενο) δίνεται µε ένα προθετικό σύνολο (πρόθεση «από» + όνοµα) και ονοµάζεται ποιητικό αίτιο
(Ο Γιώργος χτυπήθηκε από το Νίκο).  
 Το ποιητικό αίτιο σχηµατίζεται κυρίως µε το «από» + αιτιατική. 
 Προσοχή: το «από» + αιτιατική δε δηλώνει πάντα το ποιητικό αίτιο. Μπορεί να δηλώνει και την αιτία (να είναι προθετικό σύνολο που δηλώνει αιτία), π.χ. «Προδόθηκε από ένα σηµάδι που είχε στο πρόσωπο» (το «από ένα σηµάδι» δηλώνει αιτία και δεν είναι ποιητικό αίτιο). 

Μορφές ποιητικού αιτίου:
· σε + αιτιατική (στα ρηµατικά επίθετα σε –τός, π.χ. «Είναι αγαπητός σε όλους»), 
· µε + αιτιατική (στις παθητικές µετοχές σε –µένος, π.χ. «Κορµί ποτισµένο µε ιδρώτα»), 
· ως α΄ συνθετικό (σε σύνθετες λέξεις µε β΄ συνθετικό µετοχές µεσοπαθητικού παρακειµένου, π.χ. «ερωτοχτυπηµένος»). 

 Το ποιητικό αίτιο παραλείπεται όταν: 
· εύκολα εννοείται από τα συµφραζόµενα, π.χ. «Χθες έπιασε βροχή και βράχηκα» (εν. από τη βροχή), 
· δεν ξέρουµε το δράστη ή δε θέλουµε να τον αναφέρουµε, π.χ. «Ξυλοκοπήθηκε νεαρός φοιτητής» (εν. από κάποιον που ή δεν τον ξέρουµε ή δε θέλουµε να τον αναφέρουµε).
Μετατροπή της ενεργητικής σύνταξης σε παθητική. 
Η  γενική διαδικασία µετατροπής της ενεργητικής σύνταξης σε παθητική και αντίστροφα είναι η εξής: 
1) το αντικείµενο (εκεί που µεταβαίνει η ενέργεια) της ενεργητικής σύνταξης γίνεται υποκείµενο της παθητικής σύνταξης, 
2) το ρήµα της ενεργητικής σύνταξης µετατρέπεται σε ρήµα παθητικής διάθεσης 
3) το υποκείµενο της ενεργητικής µετατρέπεται σε ποιητικό αίτιο της παθητικής σύνταξης. 

                                                  Υποκ.             Ρήµα         Αντικ.   
Ενεργητική σύνταξη → «Ο αδερφός µου χτύπησε τη γάτα»  
                             Υποκ.    ρήμα               ποιητικό αίτιο
 Μετατροπή:  «Η γάτα χτυπήθηκε από τον αδερφό µου» (παθητική σύνταξη)


